
تبعیـــت نکننـــد تهدید نیـــز  می کنند.
اکثـــر اعضای  این کانون، گروهی از فیلمســـازان ســـابق اند 
کـــه با وجـــود مهاجـــرت و اقامت در خـــارج از کشـــور اما در 
کار خـــود نـــاکام مانده انـــد و بســـاط تکـــدی گـــری جدیدی 
برای خود راه انداخته اند. اکثر  این افراد حتی برای ســـینما 
دوســـتان حرفه ای هم ناآشـــنا هســـتند و برخـــی هم مانند 
عبدالرضـــا کاهانی بعد از چنـــد فیلم ضعیف و بی مخاطب 
مهاجـــرت کردند تا بتوانند به موفقیتی برســـند اما بیشـــتر 
شکســـت خوردنـــد.  ایـــن کانـــون، احتمـــالاً طـــرح جدیدی 
توســـط  این فعالان ســـابق ســـینمایی اســـت تا با فحاشـــی 
علیه ایران، از نهادهای امنیتی و سیاســـی خارج از کشـــور، 
مبلغـــی دریافـــت کننـــد تـــا جبـــران ناکا مـــی  در کار هنـــری 
باشـــد. در همین راســـتا کانون فیلمســـازان مســـتقل ایران 
با صدور بیانیه ای از جشـــنواره ها و ســـازمان های سینمایی 
جهـــان خواســـت که با تحریم جشـــنواره فیلـــم فجر در کنار 
معترضـــان  ایرانی بایســـتند و پیـــام »زن، زندگی، آزادی« 

را بـــه گوش جهانیان برســـانند.
ایـــن کانـــون در بیانیه ای که روز جمعه نهم دی ماه منتشـــر 
کـــرد، برگـــزاری  این جشـــنواره را »بخشـــی جدایی ناپذیر از 
سیاســـت های فرهنگی ســـرکوبگرانه جمهوری اســـلامی« 
دانســـته و تأکیـــد کرده اســـت که حکومت فعلـــی از همان 
آغـــاز، بـــا ســـینماگران دشـــمن بـــوده و امـــروز روز مبـــارزه 
اســـت. آنها در حاشـــیه جشـــنواره امســـال در پایان بیانیه 
خـــود از جشـــنواره ها و ســـازمان های ســـینمایی سراســـر 
جهان خواســـته اســـت: »بـــا اعلام علنی تحریم جشـــنواره 
فیلـــم فجـــر، در افشـــای ترفندهـــای تبلیغاتـــی رژیـــم بـــا ما 
همراه شـــوند، تا فیلمســـازان، تهیه کنندگان و نمایندگان 
ســـینمای کشـــورهای دنیـــا از عواقـــب شـــرکت در ایـــن 
جشـــنواره، چـــه با ارائـــه یک فیلـــم، چه به عنـــوان میهمان 
یـــا داور، آگاه باشـــند.« تهدیـــدی کـــه برخـــی هنرمندان را 
ترســـانده تا از ســـینما فاصله بگیرند و حتی علناً جشنواره 

را تحریـــم کنند.
 

 اولین چراغ حضور سلبریتی  ها را مصطفی 
زمانی روشن کرد

 بـــا تمام ایـــن تفاســـیر اغلـــب هنرمندان به دلیـــل تهدیدها 
و حواشـــی پشـــت صحنـــه عرصه هنر ترجیـــح دادند خود را 
از حـــرف و حدیث  هـــای بعد از حضور درجشـــنواره دور نگه 
دارند و در  این رویداد شـــرکت نکنند.آنهایی هم که آمدند 
یـــا جوانـــان جویای نا مـــی  بودند که از این فرصت اســـتفاده 
کردنـــد و قـــاب دوربین  ها را به ســـمت خـــود متمرکز کردند 
ویـــا تـــک و تـــوک بازیگران مشـــهوری هـــم بودنـــد همچون 
مصطفی زمانی که با حضورش در ســـومین روز جشنواره، 
اولین چراغ حضور ســـلبریتی  ها را در جشنواره روشن کرد. 
مصطفـــی زمانی که با فیلـــم عطرآلود درجشـــنواره حضور 
داشـــت به دور از هرگونه حاشـــیه ای آمد تا به احترام مردم 
و سینمای کشورش، پاسخگوی سؤالات نمایندگان مردم 
یعنی اهل رســـانه باشـــد. همان طور که آزاده زارعی علت 
حضورش را احترام به مردم و اصحاب هنر و رســـانه عنوان 
کرد و گفت: هنرپیشـــگی شـــغل من اســـت و من پاســـدار 
شـــغل خود هســـتم. موضوعی کـــه فرزاد حســـنی، بازیگر 
فیلم »هایپاور« هم به آن اذعان کرد و گفت: من سالیان 
ســـال در  ایـــن جشـــنواره حضور داشـــتم. ســـال های پرفراز 
و نشـــیب، جلســـه  های خبـــری را گردانـــده ام. امســـال هم 
به دلیـــل فیلمی که بازی کردم وظیفه دارم در مقابل شـــما 

حاضر باشـــم و به ســـؤالات شـــما پاسخ دهم.
 او در ادامـــه، علـــت حضـــور نداشـــتن ســـایر بازیگـــران را 
بی احترا مـــی  بـــه اهالی رســـانه و مردم عنوان کـــرد و گفت: 
شـــرکت در نشســـت خبری وظیفه بازیگران است. اتابک 
نـــادری نیز در نشســـت خبری فیلم   هایپاور گفت: ســـینما 
و تئاتـــر خانه بازیگران اســـت و اعتقـــاد دارم اگر دلخور هم 

باشـــیم خانـــه را نباید تـــرک  کنیم.
 

 ابوالفضل  پورعرب: من معنای تحریم را 
نمی فهمم
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جشنواره با تمام  این حواشی، زنده و پویا برگزار شد. هر چند که جای بسیاری از 
هنرمندان در آن خالی بود، اما جشنواره برقرار بود و اگر نگوییم نسبت به سال 

قبل بسیار پر شورتر بوده اما به لحاظ استقبال از سال قبل چیزی کم نداشت
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هـــم بودنـــد که با پیـــام »من جشـــنواره را تحریم نمی کنم« 
بزرگـــی خـــود را اثبـــات کردند. اگرچـــه در ادامـــه، کیانیان با  
ایـــن لفـــظ که من  می توانـــم مخالفانم را تحمـــل کنم تلاش 
کرده تا حواشی بعد از این اظهار نظر را از خود دور کند. اما 
ابوالفضـــل  پورعرب در روز پنجم جشـــنواره در کاخ برگزاری 
حضـــور پیـــدا کرد و به دور از هرگونه ابایی گفت: من معنای 
تحریم را نمی فهمم. چرا که یکی از تفریحات مردم ســـینما 
اســـت و حـــق نداریـــم  ایـــن را از آنهـــا بگیریم. علـــت تحریم 
چیســـت؟ اعتراض وجـــود دارد اما با تحریم که مشـــکلات 
حل نمی  شـــود! کســـانی که جشـــنواره را تحریـــم  می کنند، 

عـــده ای دیگری جـــای آنها را قطعـــاً خواهند گرفت!
 فخیـــم زاده نیـــز دربـــاره  ایـــن فضا ســـازی  هایی کـــه با هدف 
خامـــوش کـــردن و یـــا بی رونق کردن ســـینمای  ایـــران انجام 
شـــده،  می گویـــد: جشـــنواره فجـــر چـــراغ نفتی نیســـت که 
بـــا یـــک فـــوت خاموش شـــود،  این جشـــنواره ملی ســـال  ها 
برقـــرار بـــوده و ریشـــه پیدا کـــرده و با  این تحـــرکات بی رونق 

نمی شـــود.
درکنـــار همه  اینها کســـی هـــم مثل تهیه کننـــده فیلم »چرا 
گریـــه نمی کنـــی؟« بود که پشـــت تریبون جشـــنواره آمد و 
از حضـــور در جشـــنواره دفاع کرد. رضا محقـــق تهیه کننده 
 ایـــن فیلم ســـینمایی ضمن انتقـــاد شـــدید از بازیگران  این 
فیلـــم کـــه بیانیه تحریم جشـــنواره فجـــر را امضـــا کرده اند، 

گفـــت: شـــما آبـــروی آزادی را برده اید!
 

 سیدرضا محقق: شما پیراهن عزتمند آزادی را 
به یک ذلت تبدیل کرده اید!

وی دربـــاره موضع گیری اعتراضی بازیگران اصلی  این فیلم 
و صـــدور بیانیه ای از ســـوی آنهـــا با هدف تحریم جشـــنواره 

فیلـــم فجر گفـــت: همواره کارگـــردان و بازیگـــران یک فیلم 
در اختیـــار تهیه کننـــده هســـتند و این تهیه کننده اســـت که 
برای یـــک فیلم تصمیم می گیرد. بازیگـــر در فیلم بازی اش 
را کـــرده و حـــق و حقوقش را هم گرفته اســـت. این بازیگران 
چـــرا شـــبکه نمایش خانگـــی را کـــه ماهانه دو ســـه میلیارد 
از آن درآمـــد دارنـــد تحریـــم نمی کننـــد؟ آیا شـــبکه نمایش 
خانگـــی جـــزء ســـینما نیســـت؟ چـــرا فیلم های خودشـــان را 
تحریـــم نمی کننـــد؟ اگـــر قرار بر انصاف اســـت بایـــد اینها را 
جـــواب بدهنـــد. مـــن فیلمی  ســـاخته ام که برایـــش زحمت 
کشـــیده ام و کســـی حق نـــدارد به من بگوید کـــه اجازه دارم 

کارم را بـــه جشـــنواره بدهـــم یا ندهم!
یـــال آخـــر  وی افـــزود: همـــه عوامـــل  ایـــن فیلـــم تـــا ر
دستمزدهایشـــان را گرفته انـــد، کجـــا با رفاقـــت پای این کار 
آمده ایـــد؟ مـــن به هیچ عنـــوان نمی خواهم جشـــنواره فجر 
را تحریـــم کنـــم. چرا باید شـــما به من زور بگوییـــد؟  این چه 
مـــدل دموکراســـی اســـت کـــه شـــما از آن دم می زنید؟ مگر 
شـــعار آزادی نمی دهید؟ شـــما آبروی آزادی را هم برده اید! 
شـــما پیراهن عزتمند آزادی را به یک ذلت تبدیل کرده اید!

ایـــن تهیه کننـــده افزود: »ســـینما بـــرای برخی از ایـــن افراد 
بیشـــتر بیزینـــس اســـت تـــا هنـــر. شـــما حـــق نداریـــد برای 
دیگـــری تعییـــن تکلیـــف کنیـــد. شـــما هـــم بـــازی کرده ایـــد 
و دســـتمزد خـــود را هـــم گرفته ایـــد. یـــادم نمـــی رود یکی از 
همیـــن بازیگران، یک روز تا دســـتمزدش را نگرفت، حاضر 
نشـــد مقابـــل دوربین برود. حـــالا تبدیل بـــه ارائه دهندگان 
دکتریـــن انقـــلاب  اینســـتاگرا می  شـــده اند! هـــر اتفاقی هم 

کـــه می افتـــد پنـــاه می برند بـــه فضای مجـــازی.«
از جملـــه  این دکتریـــن فضای مجازی که محقـــق از آنها نام 
بـــرده کیومرث پـــور احمـــد اســـت. او نیز بیانیـــه تحریم خود 

را از طریق اینســـتاگرام  ایـــراد کرد و رســـماً بـــه جمع تحریم 
کننـــدگان جشـــنواره پیوســـت. او کـــه امســـال فیلمش در 
فهرســـت آثار راه یافته به جشنواره فجر قرار داشت مدعی 
شـــد هیـــچ علاقه ای بـــه حضور در این جشـــنواره نـــدارد و با 
خونبار توصیف کردن جشـــنواره امســـال گفته تهیه کننده 
فیلم، مالک آن اســـت و خودش فقط مى تواند درخواست 

حضور یا عدم حضور در جشـــنواره را داشـــته باشـــد.
البتـــه برخی از هنرمندان هم بودند که به دلایل شـــخصی 
امکان حضور در جشـــنواره را نداشـــتند. کسانی مثل علی 
نصیریان که به دلیل کهولت ســـن و بیماری طی نامه ای از 
شرکت در جشـــنواره فجر عذرخواهی کرد. نامه ای که قرار 
بود خصوصی باشـــد و به دســـت دبیر جشـــنواره برسد اما 
با شـــیطنت برخی علنی شـــد تـــا در راســـتای تحریمی های 

جشـــنواره مصادره شود.
جشـــنواره بـــا تمـــام  این حواشـــی، زنـــده و پویا برگزار شـــد. 
هـــر چنـــد کـــه جـــای بســـیاری از هنرمنـــدان در آن خالـــی 
بـــود، امـــا جشـــنواره برقـــرار بـــود و اگـــر نگوییم نســـبت به 
ســـال قبل بســـیار پر شـــورتر بـــوده امـــا به لحاظ اســـتقبال 
از ســـال قبل چیزی کم نداشـــت. کاربـــران توئیتری فضای 
مجازی با انتشـــار تصاویر اســـتقبال مرد می  از جشـــنواره و 
حضـــور برخی هنرمندان مطرح، از شکســـت پروژه تحریم 

جشـــنواره فجـــر خبـــر دادند.
 

 بهروز افخمی: تعطیلی جشنواره شدنی 
نیست!

 مـــردم آمدنـــد و ســـینماها پـــر بود و مـــردم و اهالی رســـانه 
در کاخ جشـــنواره منتظـــر بودنـــد تـــا هنرمندانشـــان در 
نشســـت  های خبـــری حاضـــر شـــوند تـــا از حـــال و هـــوای 
فیلم های شـــان بگوینـــد امـــا هنرمنـــدان بـــه اســـم حمایت 
از مـــردم نیامدنـــد و برای مخاطبان هنوز ســـؤال اســـت که 
آیـــا واقعـــاً مـــردم بهانـــه عدم حضـــور آنهـــا بودند یـــا در دل 
ســـینمای  ایـــران جریان دیگـــری خـــارج از حاکمیت و مردم 
وجـــود دارد کـــه بایـــد منافـــع باب میـــل آنها تأمین شـــود؟

 به گفته افخمی»تعطیلی جشـــنواره شـــدنی نیست و اگر 
همه کســـانی کـــه وارد بحث تحریم شـــده اند هم شـــرکت 
نکننـــد بـــاز هـــم جشـــنواره در حال برگزار شـــدن اســـت.« 
شـــاید تنهـــا منفعـــت  ایـــن تحریم  ها آن باشـــد کـــه جامعه 
هنـــری اهـــل نفاق خود را  می شناســـد، کســـانی کـــه امروز 
ســـینما را تحریـــم کردنـــد و فـــردا با فیلـــم تـــازه ای به دنبال 

منافـــع خـــود بـــاز  می گردند.
 دموکراسی در پذیرش حضور و یا عدم حضور درجشنواره 
بـــا حداقـــل تعییـــن موضـــع در خصوص این حواشـــی معنا 
پیـــدا  می کنـــد، چـــرا کـــه بحـــث تحریـــم امســـال موضوعی 
بـــود کـــه جبهـــه دار آن شـــبکه  های معانـــد بودنـــد و برخـــی 
هنرمنـــدان هـــم آب در   هـــاون آن ریختند. بـــه گفته ملیکا 
متولی پـــور بازیگـــر ســـینما، تئاتـــر و مجـــری برنامه  هـــای 
تلویزیـــون، هنرمنـــدان باید بپذیرند که نبایـــد به اصطلاح 
نمـــک خـــورد و نمکـــدان را شکســـت. هرکســـی خواســـت 
 می توانـــد  ایـــن نمـــک را نخـــورد امـــا  می توانـــد آن را کنـــار 
بگذارد و لازم نیســـت حتماً دســـت به شکســـتن آن بزند.
بـــا تمـــام  ایـــن تفاســـیر امســـال برخـــی از هنرمنـــدان در 
جشـــنواره حضور داشـــتند و برخی نیامدند و گروهی دیگر 
دشـــمنی خود را با جشـــنواره علناً آشـــکار کردند، اما آنچه 
مســـلم اســـت  این است که آثار  این ســـینماگران در همین 
بـــازار داخلـــی خریـــدار دارد و تنها بودجه  های سرســـام آور 
دولتـــی اســـت کـــه حاضر اســـت پـــول پـــای فیلم  هـــای آنها 
بریزد و آنهایی که در دوره  های قبل از ســـینما جدا شده اند 
و برای خود، کانون فیلمسازان مستقل را تشکیل داده اند 
هـــم در نهایـــت هیـــچ خریـــداری پیـــدا نکردنـــد و فرامـــوش 
شـــدند.  ایـــن اوضاع تـــا آنجا پیش رفته اســـت کـــه امروز با 
تشـــکیل کانون فیلمســـازان با فحاشـــی به ســـینمای  ایران 

و خـــوش رقصی بـــرای دشـــمنان، امرار معـــاش  می کنند.
بـــا همـــه  اینهـــا جشـــنواره امســـال بـــه پایـــان رســـید امـــا 
هنرمنـــدان و ســـینماگران بایـــد با دیدی بـــاز موضع خود را 
در این بازار منفعت طلبی مشـــخص کنند که آنها هنرمند 

چـــه کشـــوری، چـــه مرد مـــی  و چـــه نظا می انـــد. 

  روح اللـــه ســـهرابی در مقابـــل  ایـــن مواضـــع اعـــلام 
کـــرد کـــه اگر ســـینماگران فرصت جشـــنواره را مغتنم 
شـــمرده و بـــا بهره جویـــی از آن وارد ژســـت تحریـــم و 
بـــه عبـــارت بهتر، مبـــارزه نرم شـــده اند،  ایـــن رویکرد 
چنانچـــه انتخـــاب از روی اختیار باشـــد به خودی خود 
بـــلا اشـــکال اســـت، امـــا ناگزیـــر ملاحظـــات و قواعد 
بعـــدی را به دنبـــال خواهد داشـــت و مادا می که نظام 
جمهـــوری اســـلا می  برقرار اســـت از هرگونه حضور در 
شـــئون مختلف ســـینمای ایران اعم از پشت دوربین، 

جلـــوی دوربیـــن، پس تولیـــد و... خـــودداری کنند.
ایـــن اظهار نظر در حالی اســـت که محمـــد خزاعی در 
ســـازمان ســـینمایی موضـــع دیگـــری در قبـــال تحریم 
کننـــدگان دارد. محمـــد خزاعـــی در جریان جشـــنواره 
فجـــر اعلام کـــرد کـــه بـــرای هنرمندانی که جشـــنواره 
را تحریـــم کرده انـــد هیـــچ محدودیتـــی نیســـت.  ایـــن 
ســـخنان خزاعی در حالی بود که  این شـــائبه به  وجود 
آمد که مدیریت ســـینمایی قائل به ایجاد محدودیت 
بـــرای ســـینماگران معتـــرض در ماه هـــای اخیر اســـت 

و بـــا  ایـــن اظهـــار نظـــر نشـــان  می دهد کـــه حرف  های 
ســـهرابی در حـــد یک  ایـــده باقی خواهـــد ماند.

هـــر چند کـــه حواشـــی صحبت  های ســـهرابی بـــه روز 
اختتامیه جشـــنواره فجر هم کشـــید. زمانی که مجید 
صالحـــی برای دریافت ســـیمرغ بهترین بازیگر نقش 
اول مـــرد به روی ســـکو آمد و گفت: یکـــی از مدیرانی 
کـــه بســـیار او را دوســـت  مـــی دارم و از دوســـتان مـــن 
اســـت، در ایام برگزاری جشنواره فجر کمی احساسی 
برخورد کرد و گفت کســـانی که در این مراســـم حاضر 
نشـــده اند تـــا زمانی که ایـــن نظام پا برجا اســـت دیگر 
در هیـــچ فیلمـــی  بـــازی نخواهند کرد و اجازه ســـاخت 
فیلـــم نیـــز به آنـــان داده نخواهد شـــد. او با اشـــاره به 
اظهـــارات ســـهرابی افـــزود: »یـــک روزهایـــی حالمان 
خوب نیســـت و قرار نیست از ریشه همدیگر را بزنیم 
و باید همدرد همدیگر باشـــیم. ما نباید خود را مالک 
چیزی بدانیم، نباید به کســـی بگوییـــم که باید از  این 
کشـــور بـــروی چرا کـــه همه ما بـــرای  ایـــن آب و خاکیم 

و همـــه مال  ایران هســـتیم.«

 اگر تحریم  می کنید از هر گونه حضور در شئون مختلف سینمای ایران هم خودداری کنید


